
— 

Konzultáció 

Tisztelt Diákjóléti Bizottság 
Miért unalmas? 
A bioszféra védelme 

• December 3-án szabad pártnapot 
tartottak a József Attila Tudomány-
egyetemen, dr. Perjési László, az 
MSZMP Központi Bizottsága külügyi 
osztályának helyettes vezetője tartott 
előadást aktuális politikai kérdésekről. 
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A szegedi egyetemisták nevében 
Küldötteink a KISZ Vm. kongresszusáról 

Nyolcszázezer magyar f iatal küldöt-
teinek tanácskozására — a Magyar 
Kommunista Ifjúsági Szövetség VIII. 
Kongresszusára — öten készülődtek, 
hogy intézményeink i f júkommunis tá i t 
képviseljék. 

Mit akartak nevükben elmondani? 
Dr. Vastagh Pál és Radnóti Klára, a 

JATE küldöttei az egyetemi hallgatók 
eszmei-politikai a rcula tának kialakulá-
sa terén adódó problémákra és teen-
dőkre k ívánta elsősorban felhívni a 
kongresszus figyelmét.» Szólni kívántak 
a KISZ-szervezet nemzetközi kapcso-
latai erősítésének fontosságáról, vala-
min t arról, hogy mennyire igénylik 
hallgatóink a sport- és kul turál is mun-
ka végzéséhez szükséges objekt ív fel-
tételek megteremtését . 

Orvostudományi Egyetemünk KISZ-
tagja inak delegáltjai , Török Judit és 
Mojzes Erzsébet, az i f júsági szervezet 
kommunis ta jellegének fokozásából, a 
KISZ és az oktatás-nevelés kapcsolatá-
n a k problémáiból következő feladatain-
k a t akar ták jelezni. S az említetteikkel 
szoros összefüggésben kifejezésre akar-
t ák jut ta tni azt a véleményüket is, 
hogy keresnie kell és meg kell ta lálnia 
az egyetemi KlSZ-sZervezetnek azokat 
a teendőket is, amelyek a fiatal, egye-
temünkrő l kikerülő értelmiséget felké-
szítik a r á juk váró társadalmi felada-
tokra is. Veverka Erzsébet, a Tanár-
képző Főiskola hallgatóinak képviselő-
je tapasztalataik a lapján azzal kívánt 
foglalkozni, hogy KlSZ-alapszerveze-
teinkben hát térbe szorul a direkt poli-
t ikai munka. A politizálás nélküli tevé-
kenység kerü l előtérbe, a tagok elvá-
rásai a KISZ-szervezettel szemben 
helytelen i rányba tolódtak el, s éppen 
ezér t minél előbb meg kell ta lá lnunk a 
helyes arányokat . 

A KISZ-kongresszus titán küldöt-
te ink ar ró l számoltak be, hogy: az ál-
ta luk elmondani kívántak hangot kap-
t ak a kongresszus plenáris ülésén, il-
letve szekcióülésein. Nyílt, őszinte lég-
kör, fiatalos lendület jellemezte i f júsá-
gi szövetségünk négynapos tanácskozá-
sát. Különösen ér tékes munká t végez-
tek az Egyetemi és Főiskolai Szekció-
ban, amelynek résztvevői a j án l t ák a 
kongresszusnak többek között : 

— javítani kell a személyekre szőlő 
nevelőmunka hatékonyságát, annak 
módszereit, sokoldalúvá kell tenni, 

— erősíteni kell a KISZ politikai 
jellegét, pártépítő tevékenységét, hall-
gatóink társadalmi-közéleti aktivitását. 

Az egyetemi és főiskolai hallgatók 
képviselői a szekció ülés u tán tanács-
koztak Ilku Pál művelődésügyi minisz-
terrel és a Művelődésügyi Minisztérium 
több vezetőjével is. Ezen a megbeszé-
lésen szó esett a felsőoktatás, a peda-
gógusképzés számos problémájáról : 
például a hallgatók szociális helyzeté-
ről, a társadalmi ösztöndíjakról, a va-
lótlan adatokat szolgáltató kereseti 
igazolásokból adódó kategória-besoro-
lási gondokról, az egyetemeken és főis-
kolákon tanítók oktató-nevelő és tudo-
mányos munká jának megítéléséről, ok-
tatási rendszerünk színvonaláról és az 
ezzel kapcsolatos tennivalókról, a vizs-
gaformákról, a hallgatói kulturál is és 
sportalap növeléséről, az egyetemisták 
és főiskolások elé állítandó követelmé-
nyek mielőbbi konkrét meghatározásá-

ról. A szekció résztvevői leszögezték, 
hogy a KISZ-nek a fontos oktatáspoli-
tikai kérdésekben csak az lehet az ál-
lásfoglalása, hogy a ma felsőoktatása 
meghatározza a holnap értelmiségét, 
tehát az engedmény, a mulasztások a 
jövő rovására történnek — s ez meg-
engedhetetlen. Minden egyetemi és fő-
iskolai hallgatónak magáévá kell ten-
nie a jelszót — „Jobb tanulással, na-
gyobb tudással a szocialista Magypr-
országért!" —, s ennek szellemében, 
érdekében végezni munkánkat . 

— Milyen új lehetőségeket hozott a 
KISZ VIII. kongresszusa feladataink 
megvalósításához? 

— Szervezeti kereteket tekintve pél-
dául azt, hogy a több karral rendelke-
ző oktatóintézmények — tehát a József 
Atti la Tudományegyetem és a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem is — járási 
jogkört kaptak. A megyékben a kong-
resszus határozata értelmében rétegta-
nácsok alakulnak — ezek keretében 
Szegeden Egyetemi és Főiskolai Ta-
nács, amely közvetlenül érzékeli a 
problémákat , tanácsokat ad a felada-
tok kidolgozásához, s megoldásukat 
kezdeményezi. Így például segítséget 
nyú j t m a j d a fizikai dolgozók" tehetsé-
ges gyermekeit egyetemi felvéteH vizs-
gákra előkészítő akciók összehangolá-
sában; a Szegedi Egyetemi Napok meg-
szervezésében. E közös fórumon köny-
nyebb lesz m a j d változatos formákat 
keresni és találni a kongresszus adta 
feladatok megvalósításához és az intéz-
ményeinkben folyó KISZ-munka Un 
pasztalatainak kicseréléséhez. Lénye, 
ges eredményeket hozhat az az örven-
detes tény, hogy Radnóti Klárát, a 
JATE hallgatóját a KISZ Központi Bi-
zottságának tagjává választották, s így 
mindhárom intézményünk hallgatói ér-
dekeinek közvetlen képviselője lehet. 
(Csongrád megye küldöttei közül egyéb-
ként Szűcs Istvánnét, Hevér Lászlót, 
Szögi Bélát, Nemes Ildikót és Matuska 
Jánosnét választották a KISZ Központi 
Bizottságának tagjává.) 

Küldötteink elmondták, hogy a 
kongresszuson kia lakul t barát i han-
gulat, vidámság, az ülések szüne-
tében felharsanó énekszó a közös já-
tékok, az esténként a küldöttek számá-
ra rendezett kulturális, művészeti ese-
mények, a vendéglátó budapesti i f jú-
kommunis ták és vidéki küldöttek kö-
zötti kötetlen programú tapasztalatcse-
rék, a mindenkiben és mindenben meg-
nyilvánuló fiatalos tenniakarás, a kong-
resszus, komolysága és ünnepélyessége 
sokáig felej thetet len marad számukra. 

— Mikor és hogyan számolnak be 
delegálóiknák kongresszusi küldöt-
teink? 

A napokban mind az öten jelentést 
tesznek a KISZ Végrehajtó Bizottsá-
goknak, a vizsgaidőszak befejezése 
után pedig — mint mondották — min-
den fórumot és lehetőséget igyekeznek 
megragadni, hogy intézményeik KISZ-
tagjainak közvetlenül számoljanak be. 
Remélik, hogy az alapszervezetek 
igénylik beszámolójukat, s minél több 
lehetőség nyílik számukra, hogy a VIII. 
KISZ-kongresszuson szerzett tapaszta-
lataikról, s a kongresszus által megje-
lölt feladatokról tájékoztassák dele-
gálóikat, 

A KISZ Központi Bizottsága dicsérő 
oklevéllel ju ta lmazta Ágoston Magdol-
na bölcsészhallgatót, a fizikai dolgozók 
gyermekeinek egyetemi felvételi vizs-
gákra tör ténő előkészítésében végzett 
kiemelkedő munká jáé r t . 

• Dr. Márta Ferenc, a JATE rektora 
december 9-én a KISZ-bizottság tanács-
termében baráti vacsorán látta ven-
dégül az Egyetemi Színpad tagjait, ab-
ból az alkalomból, hogy „Kiváló 
együttes" címmel tüntették ki a tár-
sulatot. 

# A József Attila Tudományegyetem 
Szakszervezeti Bizottsága gyűjtést szer-
vezett a vietiuimi gyerekek megsegíté-
sére. A gyűjtési akció szép eredmény-
nyel zárult, összesen 11105 forintot ad-
tak össze. (JTK: 1205 forint, BTK: 1907 
forint, TTK: 5079 forint, Központi Egye-
tem: 948 forint, Egyetemi Könyvtár: 
511 forint, Ságvári Endre Gimnáziumi 
580 forint, Ságvári Általános Iskola 435 
forint Kollégiumok: 440 forint.) Ezen a 
pénzen 75 nagyméretű műszálas taka-
rót vettek, melyeket a napokban továb-
bítottak a Magyar Nők Országos Ta-
nácsához. 

• Bővül a JATE KISZ szervezete 
által kezdeményezett lakásépítési akCió. 
A MÉSZÖV lakásszövetkezeti titkársá-
ga védnökséget vállalt az egyetemi ta-
kásépítkezés felett. A tudományegye-
tem fiatal oktatói, dolgozói, hallgatói 
mellett az Orvostudományi Egyetemről 
és a Tanárképző Főiskoláról is jelent-
keztek igénylők. A lakásszövetkezet ja-
nuárban alakúi meg, az építkezés való-
színűleg a jövő évben kezdődik meg 
Tarjántelepen. 

A tudományegyetemről január 2(X-íf 
még lehet igényléssel jelentkezni Papp 
Györgynél, az Elméleti fizikai intézet-
ben. 

# A diákpolitikusok vetélkedőjének 
döntőjét november 30-án rendezte meg 
a SZOTE KISZ bizottságának agitációs 
propaganda munkacsoport ja . A KISZ-
khtbban tar tot t színvonalas verseny a 
negyédéves gyógyszerészek győzelmé-
vel végződött, második helyen a ha r -
madéves orvostanhallgatók végeztek, 
harmadikok az elsőéves orvostanhall-
gatók, negyedikek à negyedéves orvos-
tanhallgatók lettek. A döntőben legsi-
keresebben szereplő hallgatók fogják 
képviselni az egyetemet a Miskolcon 
megrendezendő országos döntőn. 

A Szegedi Tanárképző Főiskola orosz 
tanszékének vendége volt A. V. Frol-
kina. a moszkvai Lomonoszov Egyetem 
orosz nyelvi tanszékének tanára. Elő-
adásokat tartott a tanszék oktatóinak, 
valamint hallgatóinak az orosz, mint 
idegen nyelv oktatásának aktuális kér-
déseiről. 

9 A Torun-i Kopernikus Egyetem 
Ifjúsági szervezetének küldöttsége de-
cember elején ötnapos látogatást tett 
a József Attila Tudományegyetem KISZ 
Bizottságán. Lengyel vendégeink ba-
rátsági szerződési kötöttek a tudomány-
egyetem KISZ szervezetével. A tárgya-
lások során megállapodtak, hogy ai 
áprilisban megrendezésre kerülő Egye-
temi és Főiskolai Művészeti Fesztivá-
lon bemutatkozik Szegeden a Koper-
nikus Egyetem Irodalmi Szinpada és 
pantomim együttese. A nyáron valószí-
nűleg hallgatók építőtábori cseréjére 
is sor kerül majd. 

• A Csehszlovák Szoeiafcsta Köztár-
saság budapesti nagykövete, Frantisék 
Dvorsky és a nagykövetség tanácsosa, 
dr. Oldrich Mohelsky szegedi látogatá-
suk alkalmával december 2-án felke-
resték a József Attila Tudományegye-
temet, ahol dr. Márta Ferenc rektor 
fogadta őket. 

A A Demokratikus Jogászok Nem-
zetközi Szervezetének november véerén 
Algírban rendezett Jogelméleti világ-
konferenciáján részt vett dr. Antalffy 
György professzor, a Revue de Droit 
Contemporain szerkesztő bizottságának 
tagja. 

• A Greifswaldi Egyetem Tudomá-
nyos Kommunizmus Tanszékének veze-
tője, Scháwel profeszar december elején 
látogatást te t t tudományegyetemünkön. 
A vendégprofesszor a Tudományos Szo-
cializmus Tanszék oktató-nevelő-kutató 
munká já t tanulmányozta és előadást 
tartot t a bölcsészhallgatóknak. 

0 A Szegedi Egyetem szerkesztősége 
barát i beszélgetésre hívta meg a lap 
terjesztőit, s ez alkalommal száz-száz 
forintos vásárlási utalvánnyal jutal-
mazta azokat, akik a terjesztésben köz-
reműködtek. 

Felhívás 
A KISZ Tudományegyetemi Végrai 

hajtó Bizottsága kéri a tudományegye-
temen tanuló házaspárokat, hogy leg-
később december 22-ig adják be kér-; 
vényüket kollégiumi bentlakásra. 

1 MILLIÓ 
KLUBÉPÍTÉSRE 

Már több alkalommal hírt adtunk 0 
József Attila Tudományegyetem KISZ-
klubjának építéséről. A napokban Ba* 
logh István gazdasági főigazgatótól 
újabb fejleményeket tudtunk meg. 

A Szegedi Városi Tanács fejlesztési 
alapjából visszatérítési kötelezettség 
nélkül 1 millió forintot juttatott az 
egyetemi klub építésére. A megállapo-
dást november közepén kötötték meg. 
Írásba foglalták azt is, hogy az alatt 
az idő alatt, amíg az egyetemi oktatás 
szünetel, illetőleg a klub majdani 
programjával összehangoltan különbö-
ző kulturális rendezvényekre öt évig 
díjtalanul használhatja a városi tanács 
a klub helyiségeit 

Megtudtuk továbbá azt ls, hogy sa 
1971-ben érvényben levő építkezési 
egységárak szerint a klub megépítése 
körülbelül 2 millió 550 ezer forintba 
fog kerülni. ( ívenként 10 százalékkal 
emelkednek ezek az egységárak.) A 
klub összköltségéből megközelítőleg ISO 
ezer forintot társadalmi munkában vé-. 
geztek, illetve végeznek eL ígéretet ka<i 
patt még az egyetemi KISZ-bizottság 
a KISZ Központi Bizottságától, hogy 
a költségek fedezéséhez szintén hozzá-? 
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